
اتصال ش��مال كش��ور به جنوب، رون��ق صادرات 
كالا و توليدات منطقه اي در كنار شكوفايي بحث 
گردشكري و نياز به توس��عه مسيرهاي منتهي به 
شمال كشور از جمله مواردي بود كه نياز به ايجاد 
راه آهن در مس��ير رش��ت به قزوين و اتصال آن به 
راه آهن سراسري را به شدت مي طلبيد؛ موضوعي 
كه سرانجام با كش و قوس هايي كه از سال 81 براي 
ايجاد آن به وجود آمده بود در اول آذرماه سال جاري 
به سرانجام رسيد. سال 81 بود كه مراسم كلنگ زنی 
راه آهن قزوين- رشت- انزلی با حضور رئيس جمهور 
وقت در گيلان به زمين زده شد. طبق برآوردها اين 
راه آهن كه به انزلی نيز ختم می ش��د ق��رار بود به 
مسافت ۲1۲ كيلومتر و با هزينه تقريبی يک هزار و 

۵۰ ميليارد ريال و هشت ساله احداث شود اما برخي 
مسائل سبب شد تا عمليات اجرايی راه آهن سال 
8۵ آغاز و طبق برنامه ريزي ها در سال 8۹ تحويل 
داده ش��ود .اتمام پروژه راه آهن در حالی به دوران 
دولت يازدهم منتقل شد كه درباره ميزان پيشرفت 
كار تناقض های بسياری گفته شد، به عنوان مثال 
دی ماه سال ۹1 بود كه استاندار سابق گيلان خبر 
از پيش��رفت 8۰درصدي پ��روژه داد و اعلام كرد: 
»تنها ۲۰درصد باقی مانده است و مشكل مالی نيز 
وجود ندارد.« اين در حالي بود كه حجت شعبانپور 
مديركل وقت راه و شهرسازی استان گيلان نيز از 
پيشرفت ۷۵درصدی پروژه خبر داده و گفته بود: 
»تكميل راه آه��ن گيلان به ۶۰۰ ميلي��ارد تومان 

اعتبار نياز دارد كه با تأمين اي��ن ميزان اعتبار اين 
پروژه تا سال 1۳۹۳ به بهره برداری می رسد.« اين 
اظهارات در حالي بود كه هر مسئولي كه به گيلان 
سفر مي كرد زمان هايي را براي بهره برداري از اين 

پروژه ملي اعلام مي كرد. 
  افتتاح از نوع آزمایشی!

پس از وع��ده و وعيدهاي مختلف س��رانجام روز 
پنج شنبه اول آذر ماه بود كه با حضور معاون رئيس 
جمهور و رئيس س��ازمان برنامه و بودجه قطار در 
اين مس��ير حركت خود را به صورت آزمايش��ی از 
ايس��تگاه قزوين آغاز كرد. رئيس سازمان برنامه و 
بودجه در مراسم افتتاحيه راه آهن قزوين- رشت 
با اشاره به اهميت خط ريلی قزوين- رشت گفت: 

»اين پروژه از اين  جهت كه می تواند ارتباط شمال 
و جنوب را كامل كند و كشورهای شمالی ايران نيز 
از اين مسير به آب های گرم خليج فارس دستيابی 
پيدا كنند پروژه بسيار پراهميتی است.« محمدباقر 
نوبخت افزود: »امروز ش��اهد افتتاح اوليه راه آهن 
قزوين- رش��ت هس��تيم؛ گرچه قطعات منفصل 
ريلی در كش��ور وجود دارد كه اتصال آنها ش��بكه 
سراسری ريلی را كامل خواهد كرد.« در واقع اين 
مسير قسمتی از طرح بزرگ قزوين تا آستارا است 
و در حال حاضر با زحمات بسياری 1۶۵ كيلومتر از 
اين پروژه بزرگ يعنی از قزوين تا رشت آماده  شده 
است. يكي از مواردي كه ساخت اين راه آهن را به يک 
پروژه مهم تبديل كرده، اهميت اقتصادي و ايمني 
حمل بار و مسافر از اين منطقه به ساير نقاط كشور 
است؛ موضوعي كه از سوي استاندار گيلان به شدت 
مورد تأييد قرار مي گيرد. مصطفي سالاري با اشاره 
به اينكه علاوه بر جابه جايی مسافر بايد حمل و نقل 
بار از طريق راه آهن م��ورد توجه قرار بگيرد، تأكيد 
مي كند: »به دنبال استفاده حداكثری از ظرفيت های 
شبكه حمل و نقل ريلی در استان هستيم.« به گفته 
وي، با اتصال به آس��تارا، راه آهن گيلان به راه آهن 
جمهوری آذربايجان متصل می شود و برقراری اين 
خط ريلی امكان اتصال به كشورهای حاشيه خزر و 
اروپا را فراهم می آورد. طبق برنامه ريزی های صورت 
گرفته، تا قبل از ايام عيد نوروز امكان حمل و نقل 
مس��افر از طريق قطار در گيلان فراهم می شود. به 
گفته كارشناسان، برای استفاده از راه آهن استان در 
اين بخش، بايد خط ريلی به انزلی و آستارا متصل 
ش��ود كه هم اكنون پيمانكار در سه قطعه به طول 

بيش از 4۰ كيلومتر مشغول كار است.
  ویژگي راه آهن قزوین- رشت 

طبق آمارهاي موجود برای ساخت اين خط آهن از 
سال 84، هزار و 8۵۰ ميليارد تومان هزينه شد. خط 
آهن قزوين- رشت كه 1۶4 كيلومتر طول دارد در 
قالب 8 قطعه ساخته شده و از ايستگاه سياه چشمه 
به سمت رشت جدا شده اس��ت. اين مسير ريلی از 
ايستگاه سياه چشمه تا ابتدای ايستگاه كوهين به 
طول ۳۰ كيلومتر يک خطه، از ايستگاه كوهين تا 
ايستگاه لوش��ان به طول 4۰ كيلومتر دو خطه و از 
ايستگاه لوشان تا انتهای مسير يک خطه است. به 
گفته كارشناسان، حداكثر سرعت قطارهای باری 
اين خط آهن 1۲۰ كيلومتر و قطارهای مسافربری 
1۶۰ كيلومتر در س��اعت خواهد ب��ود. همچنين 
ظرفيت حمل مس��افر خط آهن قزوين- رش��ت 
سالانه ۳ ميليون و ۳81 هزار نفر و ظرفيت حمل بار 
آن ۹ ميليون و 8۶۷ هزار تن اس��ت. در احداث اين 
خط آهن ۵۳ دستگاه تونل به طول ۲۲ كيلومتر، ۶۲ 
دستگاه پل خاص به طول ۹ كيلومتر و شش ايستگاه 
در كوهين، لوش��ان، منجيل، رس��تم آباد، امامزاده 
هاشم و رشت س��اخته شده اس��ت. برای ساخت 
خط آهن قزوين- رش��ت 14 ميليون متر مكعب 
خاكريزی، 18 ميليون متر مكعب خاكبرداری و يک 

و نيم ميليون متر مكعب بتن ريزی شده است.

  لرستان: به مناسبت هفته بسيج در مراسمي با حضور امام جمعه 
پلدختر، فرماندار و فرماندهان حوزه مقاومت بسيج و نيروي انتظامي 
و مديران شهرس��تاني تعداد 18 طرح عمراني در روس��تاهاي بخش 
معمولان  پلدختر به بهره برداري رسيد. سيد حبيب الله موسوي بخشدار 
معمولان در اين باره گفت: اين تعداد پروژه از ۲۰ طرحي است كه امسال 
در هفته خبرنگار عمليات اجرايي آن آغاز شد و اكنون در هفته بسيج 

به بهره برداري رسيدند.
  فارس: مديركل ميراث فرهنگي استان فارس، از آماده شدن پرونده 
۲۰ اثر تاريخي- فرهنگي فارس به منظور ثبت در فهرست آثار ملي خبر 
داد.  مصيب اميري افزود: آسياب آرين، خانه شاكري، گورستان هاي 
توده س��نگي كفترك، قلعه قزل ارسلان، 
خانه خوشخو، گورستان جواديه در شيراز، 
تل خندق كهنوي��ه، تل قلعه خدومي، تل 
لفا، تم��ب گلي در شهرس��تان خنج، پنج 
بركه و آب انبارهاي سعيدا در شهرستان 
گراش، قبرس��تان جاماسب حكيم و قلعه 
گبري در شهرستان جهرم، خانه متعمدي 
و مسجد الزهرا شهرس��تان ني ريز، خانه 
حاجي باقر آقا غفوري شهرستان لارس��تان، تپه قربانقلي شهرستان 
پاس��ارگاد، خانه حاج ميرزا رحيم دهقان شهرستان استهبان و قنات 
شبانكاره شهرستان فيروز آباد، مجموعه آثاري هستند كه در فهرست 

پيشنهادي ثبت آثار ملي ايران قرار دارند. 
  سيستان وبلوچستان: مدير صندوق بيمه اجتماعي روستاييان، 
كشاورزان و عشاير سيستان و بلوچستان با اش��اره به تسهيل فرآيند 
دريافت حقوق مستمري بگيران صندوق، اظهار داشت: براي نخستين بار 
حقوق مستمري بگيران صندوق بيمه اجتماعي مستقيماً به حساب آنان 
واريز شد و حقوق بگيران اين صندوق از اين  پس مي توانند با استفاده 
از خدمات شبكه شتاب، بدون مراجعه به شعب بانک حقوق مستمري 
خود را دريافت كنند.  امان الله شاقوزايي افزود: حقوق مستمري بگيران 
صندوق اعم از بازنشس��تگان، از كار افتادگان و بازماندگان تأمين و به 

حساب معرفي  شده از سوي ايشان واريز شده است.

 آقاي وزير! 
كارگروه، چاره مشكل كم آبي زاهدان نيست

مدت هاست كه سيستم آب لوله كش�ي زاهدان از وضعيت خوبي 
برخوردار نيست. گرماي شديد تابستان و قطعي مكرر آب روزهاي 
س�ختي را براي زاهداني ه�ا رقم زده ب�ود با اين ح�ال مردم فكر 
مي كردند ش�ايد با گذر از گرما و ورود به فصل پايي�ز اوضاع بهتر 
شود. اما نه تنها اين امر تحقق نش�د بلكه وقتي دو روز پيش وزير 
نيرو در اين شهر حضور يافته و مشغول كلنگ زني و بازديد و افتتاح 
چند طرح آب و برق بود، بخش�ي از شهروندان در زاهدان به علت 
قطع آب شهري، با سطل هاي در دس�ت به دنبال آب مي گشتند. 

    
استان سيستان و بلوچستان به خاطر ذات كويري بودنش از كمبود آب 
رنج مي برد اما در اين ميان، برخي بي تدبيري ها و سوء مديريت ها باعث 
شده تا بخش هايي از اين استان در حالي بي آبي را پيوسته تجربه كنند 
كه لوله هاي آب شهري تا درون خانه ها هم آمده، ولي جز هوا چيزي از 

آنها خارج نمي شود. 
  بازي بي نتيجه با كارگروه هاي استاني و ملي 

روز پنجشنبه گذشته وقتي بخش هايي از شهر زاهدان مثل هميشه با 
قطعي آب سر مي كرد و گروهي از مردم با سطل و گالن هايي در دست 
به دنبال آب در كوچه و خيابان مي گشتند، وزير نيرو در جمع مديران 
سيس��تان و بلوچس��تان عنوان مي كرد كه طرح هاي كلان براي حل 
مشكل آب اين استان در بلندمدت بايد در چارچوب كارگروه ملي آب 

كشور برنامه ريزي و اجرا شود. 
رضا اردكانيان در حالي مي گفت: »براي حل مش��كلات سيس��تان و 
بلوچستان نيز پيش��نهاد مي كنم طرح هاي كلان در ارتباط با آب هاي 
ژرف، انتقال آب از درياي عمان، حق آبه هيرمند، آب هاي مرزي و منابع 
زيرزميني را در كارگروه استاني تهيه و براي ارائه در كار گروه ملي ارسال 
كنيد.« كه مردم هم اكنون نيازمند آب هستند و اگر قرار باشد مسئولان 
استاني كارگروهي تش��كيل دهند و طرح هاي كلان خود را تهيه و به 
كارگروه ملي ارسال كنند تا مورد بررسي قرار گيرد، حتماً سال ها وقت 

خواهد برد و به قول معروف سنگ بزرگي است، به علامت نزدن!
متأسفانه مديريت ضعيف در اكثر نقاط و به خصوص در بحث آب آنقدر 
زياد است كه ديگر مسئولان رده بالا هم خوب مي دانند، نمي توانند از 
اين مديران انتظاري داشته باشند. گواه اين ادعا هم اينكه وزير نيرو به 
جاي اينكه از مجموعه تحت امر خود بازخواست و گزارش كار بخواهد، 
گفته: »از آنجايي كه انجام طرح هاي كلان از عهده يک دستگاه اجرايي 
به تنهايي خارج اس��ت به همين دليل كارگروهي ملي به رياست وزير 
نيرو و عضويت دستگاه هاي مرتبط با موضوع آب تشكيل شده تا همه 

دستگاه ها نسبت به اين طرح هاي آبي حس تعلق داشته باشند.«
وقتي دستگاهي مس��ئول انجام كاري اس��ت، ديگر نياز به حس تعلق 
ندارد، و اگر مسئوليتي در اين باره ندارد، چرا بايد جور دستگاه هاي كم 
كار را بكشد.  از طرف ديگر، مشكل كم آبي در كشور آنقدر حاد است كه 
اگر آقاي وزير بخواهد شخصاً به تمام آنها برسد حتماً بايد كل وقتش را 

در اين كارگروه ها صرف كند. 
  مشکل چندین ساله

به هر حال اگر آقاي وزير امروز به فكر تش��كيل كارگروهي ملي براي 
رس��يدگي به وضع آب و قطعي ه��اي مكرر آب لوله كش��ي در برخي 
شهرها شده، خوب است بداند اين درد امروز و ديروز نيست و حداقل 
زاهداني ها سال هاست كه با آن درگيرند.  اواسط سال ۹4 بود كه اعلام 
شد آب ش��ربِ برخي محله هاي زاهدان كه در س��اعاتي از شب قطع 
مي شد حالا به روزهايش هم س��رايت كرده و در ساعات گرم و طاقت 
فرساي تابستان گرفتاري هاي زيادي را براي شهروندان مركز سيستان 

و بلوچستان ايجاد كرده است.   
در همين رابطه سه سال پيش هم مس��ئول روابط عمومي شركت آب 
و فاضلاب سيستان و بلوچس��تان گفته بود كه قطع آب فقط در محله 
زيباشهر بوده كه اين مشكل به سبب اشكال فني در خط انتقال آب زابل 
به زاهدان رخ داده و حل شده است.   به گفته اين مسئول مشكل اصلي 
آب شرب در تابستان ها به نوع سيستم سرمايشي مردم كه در اين منطقه 
كولرآبي است بر مي گردد.  با اين تفاسير امروز معلوم مي شود كه برخی 
مسئولان استانی به فكر راه حل اساسي براي رفع مشكل آب مردم نبوده 
و حالا وزير بايد از تشكيل كارگروه استاني و ملي خبر بدهد! كارگروهي 

با پيشنهادات فضايي كه به نتيجه رسيدنش با خداست!

 رفع تصرف از 132 هكتار اراضي ملي 
در نظرآباد      

مدیركل منابع طبيع�ي و آبخيزداري    البرز
استان البرز از رفع تصرف ۱۳۲ هکتار از 

اراضي ملي در شهرستان نظرآباد خبر داد. 
حامد فرضي با اش��اره به اينكه در برخورد با زمين خواران و متجاوزان 
به اراضي ملي جدي هس��تيم، اظهار كرد: همكاري و هماهنگي اداره 
كل منابع طبيعي استان با دستگاه قضا براي رفع تصرف اراضي ملي از 
دست سودجويان با قدرت ادامه خواهد داشت.  وي با اشاره به همكاري 
شايسته دستگاه قضا اس��تان به ويژه رياس��ت دادگستري شهرستان 
نظرآباد، گفت: يک فقره پرونده مهم در اراضي ملي پلاك ۳۶۶ موسوم 
به »مسكول چمبورك« شهرستان نظرآباد كه در يد و تصرف شخصي به 
مساحت حدودي 1۳۲ هكتار بود، در دستگاه قضا مطرح و موردبررسي 
قرار گرفت.  مديركل منابع طبيعي و آبخيزداري استان البرز تأكيد كرد: 
با حمايت قاطع دستگاه قضايي استان و شهرستان و تلاش عوامل اداره 
منابع طبيعي شهرستان نظرآباد اين اراضي بازپس گيري و به بيت المال 
و دولت بازگردانده شد.  فرضي يادآور شد: ارزش اراضي رفع تصرف شده 
بالغ بر 1۳۲ ميليارد تومان بوده است.  وي همچنين تأكيد كرد: مجموعه 
اداره كل منابع طبيعي استان با همراهي دستگاه قضا در جلوگيري از 

تصرف اراضي ملي و زمين خواري عزمي جدي دارند. 

محمدرضا هاديلو

م�وج جدی�دي از 
ميترا شهبازي
   گزارش 2

بارندگي ه�ا از راه 
رس�يد و آس�مان 
استان هاي جنوب غربي كشور باراني مي شود. 
استان هایي همچون خوزس�تان كه طي چند 
سال اخير با معضل خشکسالي و كم آبي مواجه 
بودند و هر روز خبرهایي از كاهش س�طح آب 
كارون به گوش مي رسيد. حالا نه تنها كارون پر 
آب شده است و كارشناسان پيش بيني مي كنند 
فعاليت هاي كش�اورزي به واس�طه بارش هاي 
مطلوب پائيزي در سال جاري با افزایش توليد 
قابل ملاحظه اي مواجه خواهد شد، بلکه معضل 
ریزگردهاي اس�تان هم كاهش چش�مگيري 
خواهد داشت. البته در این بين به این دليل كه 
بارندگي ها حجيم و فراگير پيش بيني شده اند و 
احتمال س�يلابي ش�دن مس�يل ها هم انتظار 
مي رود؛ باید تمام دستگاه ها براي خدمت رساني 
ب�ه م�ردم آمادگ�ي كافي را داش�ته باش�ند. 

    
 آسمان خوزس��تان آبي و كمي ابري است. اثري از 
گرماي سوزان و طغيان ريزگردها نيست. گويي هيچ 
وقت خوزستان غبار آلود نشده است. همه مردم با 
فراغ بال نفس مي كشند و سعي مي كنند اكسيژن 
بيشتري طي اين روزها در ريه هاشان ذخيره كنند. 
كارون لبريز از مواهب الهي شده است و ديگر خبري 
از كم آبي و سايه ديو خشكسالي نيست. كارشناسان 
س��ال آبي خوبي را پيش بيني مي كنند و معتقدند 
امسال و سال آينده رونق به كسب و كار كشاورزان 
باز مي گردد. به رغم اينك��ه طي بارندگي هاي اخير 
در نبود زيرساخت هاي مناس��ب خسارت هايي به 
مردم وارد ش��ده است، اما آنها خوش��حال و راضي 

هس��تند. رضا شريفي يكي از ش��هروندان اهواز در 
اين باره به »جوان« مي گويد: »خدا را شكر آسمان 
اين روزهاي اهواز آبي و دماي هوا خنک است.« وي 
ادامه مي ده��د: »با اين بارندگي ه��اي اخير به رغم 
خس��ارت هايي كه وارد شده اس��ت،  اما همه مردم 
خوشحال هستند و ترجيح مي دهند اين بارندگي ها 
به هر شكلي باز هم ادامه يابند.« اين در حالي است 
كه اگر اين بارندگي هاي سيل آس��ا در هر نقطه اي 
از كش��ور رخ داده بود، كش��اورزان بعد از خسارت 
ميليوني، زانوي غم بغل كرده بودند. اما در خوزستان 
بعد از چند س��ال طوفان ريزگردي، حتي خسارت 
چند صد ميليوني به شهرس��تان هاي انديمشک، 
دزفول و غيره هم به چشم نمي آيد. هر چند متوليان 
در اين راستا وظيفه دارند از كشاورزان خسارت ديده 

حمايت كنند. با اين حال وقوع اين بارندگي ها نويد 
سال پر توليدي را به كشاورزان مي دهد. 

در اين خص��وص رئي��س اداره جهاد كش��اورزي 
انديمشک مي گويد: »در پاييز سال جاري روزهاي 
پر خير و برك��ت از لحاظ ن��زول رحمت الهي را در 
شهرستان انديمشک تجربه كرديم و تداوم بارش ها 
مي تواند شرايط مناسبي را براي برداشت محصولات 
ديم به  وجود آورد.« س��يد هدايت الله موس��وي با 
اش��اره به اينكه بارش هاي اخير اس��باب شادماني 
عموم ش��هروندان به ويژه كشاورزان در شهرستان 
انديمشک را فراهم كرده است، ادامه مي دهد: »در 
آخرين بارندگي ها، ش��هر حس��ينيه تجربه بارش 
1۰8 ميلي متر، بيدرو ب��ه 1۰۳ ميلي متر، پل تنگ 
11۵ ميلي متر، مازو 1۰1 ميلي متر، انديمشک ۹۰ 

ميلي متر را كسب كرده است.« 
  بارش پایيزي در مسير استان خوزستان 

حالا با اين ش��رايط كه خوزستان، امسال پاييز پر 
باراني را تجربه كرده است، مدير كل هواشناسي 
خوزستان از ورود دوباره سامانه بارشي به آسمان 
اين استان خبر مي دهد و مي گويد: »موج جديدي 
از بارندگي در راه خوزستان است و به نظر مي رسد 
بارندگي ها تا روز دوشنبه نيز ادامه داشته باشد.« 
محمد سبزه زاري با اشاره به اينكه طي اين روزها 
آب و هواي استان هم خنک است، مي افزايد: »طي 
همين مدت اهواز حداكثر و حداقل دماي ۲۳ و 1۲ 
درجه س��انتيگراد را تجربه خواهد كرد.« لازم به 
ذكر است كه طي اطلاعيه اي منتشر شده از سوي 
اداره كل مديريت بحران استان خوزستان، با توجه 
به حجم بارش ها انتظار آبگرفتگي معابر و سيلابي 
شدن مسيل ها و طغيان رودخانه ها نيز پيش بيني 
مي شود كه بايد تمام دستگاه هاي خدمات رسان در 
اين محدوده زماني آمادگي كافي را داشته باشند. 
البته اين شرايط با توجه به پيش بيني هاي انجام 
شده از سوي كارشناسان سازمان هواشناسي تنها 
مختص به استان خوزستان نيست و اين سامانه 
بارش��ي از جنوب غرب وارد كش��ور مي شود و به 
تدريج گس��تره فعاليت آن افزايش مي يابد. لازم 
به ذكر است كه بر اس��اس پيش بيني هاي انجام 
ش��ده با كاهش بارندگي در نقاط شمالي كشور، 
فعاليت اين س��امانه در شمال فارس، چهارمحال 
و بختياري، ش��مال خوزس��تان، بوشهر و جنوب 
لرستان و ايلام ادامه خواهد داشت و بارش از شدت 
بيش��تري برخوردار خواهد بود. بنابر اين احتمال 
بارش تگرگ، آبگرفتگي و سيلابي شدن مسيل ها و 

رودخانه ها در اين استان ها دور از انتظار نيست.

موج جديد بارندگي ها رسيد، جنوب غرب ايران در آماده باش!
 كارشناسان پيش بيني مي كنند فعاليت هاي كشاورزي به واسطه بارش هاي مطلوب پاييزي

 با افزايش توليد قابل ملاحظه اي در سال آينده روبه رو شود

معرفي توانمندي ها    مركزي
و ظرفيت ه��اي 
توليد و صادرات اس�تان مركزي به كشورهاي 
هدف، از برنامه هاي سازمان بسيج مهندسان 

صنعت استان است. 
مهدي لطيفي مسئول سازمان بسيج مهندسان 
صنعت استان مركزي با عنوان كردن مطلب فوق 
گفت: يكي از برنامه هاي سازمان بسيج مهندسان 
صنعت اس��تان مركزي، موضوع پيگيري معرفي 
توانمندي ها و ظرفيت هاي توليد در استان براي 

صادرات و معرفي به كش��ورهاي هدف است.  وي 
با اشاره به اينكه اين طرح از دو سال گذشته آغاز 
ش��ده، افزود: اين طرح با معرف��ي توانمندي ها و 
ظرفيت هاي استان مركزي با محوريت كشورهاي 
اس- آي- اف يا كش��ورهاي روس��ي زباني كه در 
همسايگي ش��مال كش��ور واقع اس��ت طراحي 
شده است.  مس��ئول سازمان بس��يج مهندسان 
صنعت اس��تان مركزي خاطرنشان كرد: از جمله 
كشورهايي كه در اين زمينه مي توانند كمک كنند 
كشور عمان و كشورهاي عربي زبان هستند و براي 

دومين سال از ظرفيت اين كشورها براي معرفي 
و توانمندي هاي استان استفاده كرده ايم.  لطيفي 
بيان داش��ت: امس��ال هم با توجه به مشاوره هاي 
تخصصي كه در اين زمينه در استان انجام شده، 
تصميم گرفته شد در س��ومين همايش و كارگاه 
فرصت هاي سرمايه گذاري صادرات استان مركزي 
با محوريت كشورهايي مانند افغانستان، قزاقستان، 
ارمنستان و ازبكستان كه فرصت هاي بسيار خوبي 
دارند و فرهنگ اين كش��ورها به نحوي است كه 
مي توانند از كالاهاي ايراني خصوصاً كالاهايي كه 

در استان مركزي توليد مي ش��ود استفاده كنند، 
پيگيري ش��ود.  وي ادامه داد: از اين طريق زمينه 
معرفي و برقراري ارتباط تجاري با ش��ركت هاي 
مديريت ص��ادرات و اين كش��ورها افزايش پيدا 
مي كن��د و مي توانيم نقدينگي خوب در اس��تان 
براي رونق كسب و كار به وجود بياوريم.  مسئول 
سازمان بسيج مهندس��ان صنعت استان مركزي 
عنوان ك��رد: هم اكن��ون پنج ش��ركت مديريت 
صادرات در استان وجود دارند كه تقريباً ۳۰ تا 4۰ 

درصد اين شركت ها فعال هستند. 

 بسيج مهندسان صنعت ظرفيت هاي استان مركزي را به كشورهاي هدف معرفي مي كند 
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 رونق اقتصاد و گردشگري شمال
 روي ريل قطار قزوين–گيلان

 قطار قزوين – رشت با حضور محمدباقر نوبخت معاون رئيس جمهور 
به صورت آزمايشی به حركت درآمد

 كمك 50 ميلياردي خيران 
براي مدرسه سازي در بوشهر     

مدی�ركل نوس�ازي، توس�عه و تجهيز     بوشهر
مدارس استان بوش�هر از اختصاص50 
ميليارد تومان توس�ط خيران براي س�اخت فضاهاي آموزشي در 

استان بوشهر خبرداد. 
احمد مرادي گفت: استان بوشهر با ۹۰۰ خير مدرسه ساز يكي از استان هاي 
موفق و پيشتاز در زمينه جذب خيران مدرسه ساز در كشور است.  وي با 
اشاره به نقش مهم خيران در ساخت فضاهاي آموزشي خاطرنشان كرد: 
خيران حقيقي، حقوقي و شركت هاي مس��تقر در استان بوشهر تاكنون 
48۲ پروژه آموزشي با حدود ۲ هزار كلاس درس تحويل آموزش و پرورش 
استان داده اند.  مديركل نوسازي، توسعه و تجهيز مدارس استان بوشهر 
از وجود ۵۰۰ خير مدرسه ساز در استان خبر داد و افزود: امسال تاكنون 
۹ پروژه خيرساز در استان بوشهر تحويل آموزش و پرورش استان بوشهر 
شده است.  وي با اشاره به ساخت ۹ پروژه ياد شده با اعتبار حدود 4 ميليارد 
تومان گفت: در ۹ پروژه فضاهاي آموزش��ي خيرساز، ۳۶ كلاس درس با 
زيربناي ۳ هزار و 4۰۰ متر مربع ساخته و تحويل شده است.  اين مسئول 
ساخت ۲8 پروژه آموزشي با مش��اركت خيران در استان بوشهر را مورد 
اشاره قرار داد و تصريح كرد: خيران براي ساخت اين فضاهاي آموزشي در 

دست اجراء ۵۰ ميليارد تومان اختصاص داده اند. 

رئيس كميته امداد خبر داد
 احداث 3 هزار واحد مسكوني 

براي مددجويان كرماني
رئيس كميته امداد امام خميني )ره( از امضاي تفاهمنامه براي احداث 
3 هزار واحد مسكوني براي مددجويان در استان كرمان خبر داد. 
س��يد پرويز فتاح ضمن قدرداني از مش��اركت خوب مردم كرمان در 
برنامه هاي اي��ن نهاد و همچني��ن همراهي و همكاري مس��ئولان در 
جهت رفع فقر و محروميت گفت: براي توسعه بهتر كرمان بايد تمامي 
ظرفيت ها به كار گرفته  ش��ود و همه در اين زمينه كمک كنند.  وي با 
اشاره به اينكه وفاق و همدلي خوبي بين كميته امداد و مسئولان جنوب 
كرمان وجود دارد و اقدامات مثبتي نيز در جهت محروميت زدايي در 
جنوب كرمان صورت گرفته است، افزود: گزارش مثبتي را از مجموعه 
بحث هاي خدمات رساني به نقاط محروم جنوب استان كرمان دريافت 
كرده ايم و به مسئولان كشوري از جمله رياست جمهوري گزارش  اين 
جهت دهي هاي مثبت را اعلام خواهيم كرد.  وي با اشاره به اينكه صف 
پشت نوبتي هاي دريافت جهيزيه و متقاضيان تحت حمايت در كميته 
امداد به صفر رسيده است، ادامه داد: اين به معناي اين نيست كه فقير 
در جامعه نداريم بلكه به معناي آن است كه تمامي افراد مراجعه كننده 
به اين نهاد، تعيين تكليف ش��ده اند.  فتاح با اش��اره به اينكه امسال با 
همكاري سپاه حدود ۷۵۰ واحد مس��كوني براي افراد تحت حمايت و 
محروم ساخته مي شود، گفت: در كنار اين، تعداد ۲۵۰ واحد ديگر نيز 
براي مددجويان ساخته خواهد شد.  وي بيان كرد: نسخه اي براي جنوب 
اس��تان كرمان با توجه به وضعيت اقتصاد و تورم طراحي كرده ايم تا از 

منابع مردمي و دولتي استفاده لازم صورت گيرد. 
  طرح ۲ هزار نيروگاه خورشيدي 

فتاح با اش��اره به اجراي طرح نيروگاه هاي خورش��يدي توسط كميته 
امداد، گفت: اين طرح از اس��تان كرمان آغاز شده است و ۲ هزار طرح 
نيروگاه خورشيدي به كرمان اختصاص داده  شده است.  رئيس كميته 
امداد افزود: درآمد حاص��ل از اجراي طرح نيروگاه هاي خورش��يدي 
موجب رضايت مندي بسياري از خانوارهاي تحت حمايت شده و لازم 
است در پيشرفت اين طرح همكاري بيشتري صورت گيرد.  وي با اشاره 
به اينكه بسياري از شهداي اين سرزمين امدادگر بوده اند و قبل از اهداي 
جان خود، مال خود را نيز انفاق كرده بودن��د، گفت: به بهانه برگزاري 
كنگره بزرگداش��ت ۶ هزار و ۵۰۰ شهيد اس��تان كرمان در اسفندماه 
امسال، تلاش مي شود كه به ياد هر شهيد، يک مشكل و گره از زندگي 
خانوارهاي محروم و نيازمند باز شود.  فتاح گفت: سركشي از خانوارهاي 
تحت حمايت استان كرمان به صورت هفتگي با حضور مديران استاني 
و اس��تاندار كرمان و تعيين تع��دادي از مديران كل اس��تان به عنوان 

معين هاي خانوارهاي محروم، يک اقدام بسيار شايسته است. 

 فاجعه اي به نام تصفيه خانه فاضلاب در اردبيل 
تصفيه خانه فاض�لاب اردبيل در حد     اردبيل
فاجعه بوده و نيازمند اتخاذ تصميمات 
اس�ت.  كام�ل  بهره ب�رداري  و  تکمي�ل  ب�راي  موق�ع  ب�ه 
اكبر بهنام جو استاندار اردبيل با عنوان كردن مطلب فوق گفت: نيازمند 
تهيه و تنظيم آمار جامعي از كارخانجات توليدي استان كه مواد اوليه 
خود را از خارج تهيه مي كنند، هستيم تا با نهايي شدن مطالعات در تهيه 
مواد مورد نياز اين واحدها تصميم گيري  مناسبي براي رفع مشكلات 
و موانع پيش رو اتخاذ ش��ود.  وي افزود: با تداوم طرح هاي مطالعاتي از 
كارخانجات توليدي استان، اميدواريم تا پايان سال جاري مطالعات مورد 
نظر در اين خصوص به پايان رسيده و از سال آتي به سمت توليد مواد 
اوليه اي كه در خود اس��تان امكان توليد آن وجود دارد، حركت كنيم.  
استاندار اردبيل بر ضرورت حمايت از بخش خصوصي براي توليد مواد 
اوليه كارخانجات تأكيد ك��رد و ادامه داد: نيازمن��د حمايت واقعي از 
بخش خصوصي براي افزايش تمايل خود در سرمايه گذاري و استفاده 
حداكثري از ظرفيت بنگاه هاي اقتصادي و صنعتي هستيم.  بهنام جو 
تصريح كرد: در راس��تاي دس��تيابي به اهداف اقتصاد مقاومتي نبايد 
برنامه هاي روتين مطرح  شود و مي بايست نش��انه گذاري ما پرداخت 
به فعاليت هايي باشد كه سبب تحول آفريني در اقتصاد و توليد استان 
گردد.   وي يادآور شد: چنانچه در پيشبرد برنامه هاي مربوط به تكميل و 
بهره برداري از تصفيه خانه فاضلاب اردبيل به شكل مناسبي عمل نشود، 
اين طرح مورد نياز تا ۶۰ سال آينده نيز به بهره برداري نخواهد رسيد و 

توجه و تلاش مضاعفي را در اين خصوص نيازمنديم. 

اهميت گردشگري در كنار رونق اقتصادي از جمله مواردي بود كه ضرورت 
احداث خط آهن قزوين-رشت را به ش�دت بالا برد. موضوعي كه موجب 
شد 17 س�ال قبل كلنگ آن به زمين بخورد و مردم خطه ش�مال ايران را 
سال ها در انتظار شنيدن سوت اين قطار چشم انتظار نگه دارد. سرانجام روز 

پنج شنبه و با حضور محمدباقر نوبخت معاون رئيس جمهور اولين قطار اين 
خط حركت خود را به صورت آزمايشی از ايستگاه قزوين آغاز كرد. با اين 
وجود به گفته مسئولان حاضر در اين مراسم، خط آهن قزوين- رشت قرار 
است تا حدود دو ماه آينده با حضور رئيس جمهور به طور رسمی افتتاح شود.

88498441سرويس  شهرستان

محمدرضا سوري
   گزارش يك


